

The State of Democracy in North Africa (English)

Beginning 2010 and 2011, pro-democracy protests engulfed North Africa, starting in Tunisia and spreading into Libya and Egypt. The demonstrators – mostly composed of youth and women – challenged authoritarian regimes in the region demanding the recognition of their basic human rights and the implementation of democratic values. This “Arab Spring” brought some changes with the ousting of dictators like Zine El Abidine Ben Ali in Tunisia, Hosni Mubarak in Egypt and Muammar Gaddafi in Libya. However, overall, it did not lead to significant changes to the regimes in place as it was met with police brutality and violence from pro-government militias and military.

Today, the demand for democracy remains high. Human rights defenders continue to push for clean and fair elections, free speech, civil liberties and equal rights, independence of the judiciary and an impartial administration free of corruption. Despite these honorable efforts and since the Arab Spring, the state of democracy in North Africa continues to swing between weak democracies and authoritarian regimes. The erosion of democracy across the region was particularly noted during the pandemic with the implementation of drastic measures such as curfews used to crush critics of public officials.¹ Corruption is pervasive at all levels of government, and anticorruption laws are often ineffective or hard to implement. Government and military are known to pressure the judiciary in its decision-making.

I - Democracy & Government

Egypt

The 2013 coup brought [President Abdel Fattah al-Sisi](#) to power, and he has been governing with an iron fist.²

The [2020 parliamentary elections](#) were marked by widespread detention and harassment of individuals who criticized the system.³ In 2021, al-Sisi called for [National Dialogue](#) with various human rights groups, activists and parties. The forum lasted for weeks, but it was not productive.⁴

In July 2022, al-Sisi appointed a [military general to the Supreme Constitutional Court](#), effectively stifling the judiciary's independence and impartiality.⁵ In December 2023, he was re-elected for a third six-year mandate. There was no real competition as political opposition was almost non-existent. Al-Sisi managed to crush his opponents through intimidation or by imposing a series of obstructing measures that prevented candidates from running.

Libya

Internal divisions, the proliferation of weapons and militias, the rise of extremist groups all led to the deterioration of security in the country.

In 2020, the United Nations [organized](#) a dialogue hosting different political parties and civil society (the Libyan Political Dialogue Forum or LPDF).⁶ In February 2021, Abdelhamid Dbeibah the LPDF was elected as Prime Minister to the new Government of National Unity (GNU), which was approved by the House of Representatives in March. Despite the allegations of corruption, including vote buying, the international community recognized the GNU mandate, and it was tasked with the mission to organize popular elections. However, elections were postponed due to disagreement on electoral law. As a result, the House of Representatives announced it no longer recognizes the GNU's legality.

The country, then, descended into further chaos. Between August and October 2023, violence broke out

¹ International Institute for Democracy and Electoral Assistance (IDEA), The State of Democracy in Africa and the Middle East 2021.

² "Autocrat in Training? The Sisi Regime at 10," Journal of Democracy

³ "Report: Egypt's Parliamentary Election Corrupt and Rigged," Middle East Monitor.

⁴ "Egypt's National Dialogue: A Lost Opportunity for National Salvage," Arab Center Washington DC.

⁵ "Sisi's Military Incursion," Carnegie Endowment for International Peace, July 2022.

⁶ "Libyan Political Dialogue Forum," United Nations Support Mission in Libya (UNSMIL).

in Tripoli and the eastern city of Benghazi, which led to several casualties.⁷ Without a permanent Constitution, the judiciary, in all its staff, became ineffective.

In September 2023, two dams collapsed in east Derna. An estimated number of 4,000 to 20,000 were killed. The Libyan Arab Armed Forces, which controls the city, was accused of preventing aid and reporters' access to the port.

Till today, Libya lacks a functioning electoral framework. There is no real roadmap toward transparent elections. Lack of security and the presence of armed militias significantly reduce the different parties' abilities to operate freely.

Tunisia

Since 2011, Tunisians have enjoyed a significant increase in their political and civil liberties, especially after the promulgation of the new Constitution in 2014.

In 2014, President Kaïs Saïed won the elections and worked to consolidate some of the powers.⁸ In July 2021, he invoked emergency status; he replaced the prime minister with a new one without parliamentary approval and dissolved the parliament.⁹

With Saïed in power, many repressive measures were adopted to intimidate political activists and journalists. In February 2023, some were illegally detained for defaming the President or the military on social media.¹⁰

Elections were held in January 2023, and the new parliament was inaugurated in March. There was a low turnout with most political parties opposing the elections. In theory, voters are free to vote for whoever they choose. However, economic restrictions, foreign interference, and opaque rules on external fundings make the elections less transparent.

In October 2024, Saïed secured a second five-year term. His victory followed a low-turnout and the imprisonment of many opposing candidates.

Algeria

Since its independence from colonial France, Algeria has been dominated by the National Liberation Front.

Although opposing parties exist in Algeria, many have witnessed oppression, and the electoral process has been opaque. In 2019, the Hirak protest movement presented some hope and forced the regime to present some reforms such as the establishment of The Independent National Authority for Elections, which monitored the 2021 elections.¹¹

In September 2024 President Abdelmajid Tebboune won 95% of the vote. Many criticized the elections as fraudulent. Surprisingly, President Tebboune recognized the inaccuracies in the elections, giving legitimacy to the people's concerns.

However, the elections were rigged and the Hirak supporters boycotted the polls. Unfortunately, the Hirak was crushed by the police, and the authorities intensified their suppression of opposing political groups. In February 2023, the Council of State closed all offices belonging to the left-leaning Democratic and Social Movement.

In September 2024, elections were held and President Abdelmajid Tebboune won 95% of the vote. Many criticized the elections as fraudulent. Surprisingly, President Tebboune recognized the inaccuracies in the elections thus giving legitimacy to the people's concerns.

⁷ "Civil War in Libya," Council on Foreign Relations (CFR).

⁸ "Kais Saied," Encyclopaedia Britannica.

⁹ <https://www.hrw.org/news/2021/07/27/tunisia-presidents-seizure-powers-threatens-rights>

¹⁰ "Tunisia: Wave of Arrests Targets Critics and Opposition Figures," Human Rights Watch, 24 February 2023.

¹¹ "From Protesta to Hirak: To Algeria's New Revolutionary Moment," Middle East Research and Information Project (MERIP), December 2019.

Morocco

In 2011, the [monarchy saw some reforms](#) that increased the role of the national legislature. However, King Mohammed VI maintained substantial powers such as disbanding the parliament, ruling by decree and dismissing the government.¹² In fact, the Constitution requires the king to appoint the prime minister from the party that claims most parliamentary seats. In [September 2021](#), the two political parties that were victorious were close to the palace. This allowed the king to nominate a prime minister and new cabinet members who are loyal to him.¹³

The Constitution allows for competitive elections. However, freedom of political assembly is nearly non-existent with police brutality often reported against protesters.

Since 2016, the Hirak Rif movement has been suppressed with its leader [Nasser Zefzafi](#) imprisoned since 2018.¹⁴ The election process is opaque and overseen by the Interior Ministry and the Justice Ministry instead of an independent electoral body. Transparency is lacking, especially when it comes to the king's wealth, health and other interests.

For nearly 30 years, Sudan has not held elections. In 2019, protesters ousted longtime president Omar al-Bashir and installed a transitional government composed of military and civilian leaders

The Western Sahara is source of tension between Algeria and Morocco. A former Spanish colony, the Western Sahara was annexed by Morocco in 1975 despite the fierce opposition of its indigenous people, the [Sahrawis](#).¹⁵ Algeria opposed this annexation claiming to support the Sahrawis' right to self-determination, and for the past five decades, the two countries have maintained a [strained relationship](#).¹⁶

Sudan

For nearly 30 years, Sudan has not held elections. In 2019, protesters ousted longtime president Omar al-Bashir and his party and installed a transitional government composed of military and civilian leaders who agreed to share power until national elections. In [September 2021](#), the Ministry of Justice presented a draft for electoral law. However, the draft was not enacted.¹⁷ In [October 2021](#), Lieutenant General Abdel Fattah al-Burhan staged a military coup, declared a state of emergency by which he expanded his powers, and dissolved the transitional government. Violence erupted between the Sudanese Armed Forces, civilians, and paramilitary groups. After a new technocratic government was formed, protests erupted across the country opposing the coup and the alienation of civil society.¹⁸ Today, Sudan is facing a serious humanitarian crisis including displacement and rampant sexual violence. There have been numerous attempts to declare a ceasefire, but they have all failed.

II - Fundamental Rights

The severe decline in fundamental rights is noticeable in the entire region. Journalists, human rights defenders, and civil society leaders continuously face harassment and intimidation. Sometimes, they are subject to arbitrary detention and physical abuse.

12 "The New Moroccan Constitution: Real Change or More of the Same?" Carnegie Endowment for International Peace, June 2011.

13 "The Local Notables Unseat Islamists in Moroccan Elections," Carnegie Endowment for International Peace, November 2021.

14 "On World's Indigenous Peoples Day, NGOs Renew Call for Release of Nasser Zefzafi from Detention," Human Rights Watch, 9 August 2023.

15 "The Polisario Front, Morocco, and the Western Sahara Conflict," Arab Center Washington DC.

16 "Algeria-Morocco Reconciliation and the Western Sahara, Sahrawi, and Polisario Front," Atlantic Council.

17 "Security Council Press Statement on Libya," United Nations Security Council, 21 December 2021.

18 "The Military Has Taken Power in Sudan and Dissolved Its Transitional Government," Carnegie Endowment for International Peace, October 2021.

Religious freedom is almost non-existent and blasphemy is often penalized

In Egypt, in August 2023, [journalist Karim Asaad](#) was arrested at his home. In September 2023, [activist Hesham Kassem](#), who is well-known for his opposition to the authorities, was sentenced to six months in prison for defamation.

In Algeria, while some newspapers are privately owned, thus allowing their journalists some freedom, most papers rely on government funds. Therefore, they self-censor. In April 2023, Parliament approved a law that authorizes the judiciary to force journalists to reveal their sources. Furthermore, many journalists are harassed. For instance, [Farid Herbi](#) was sentenced to three years in prison for allegedly spreading false information that could potentially undermine national security. The authorities control social media users especially when it comes to political and religious content.

In Morocco, journalists are free to report on general social issues and international affairs. However, several independent journalists, who criticized the government faced imprisonment such as [Soulaimane Raissouni](#), [Hanane Bakour](#) and [Rida Benotmane](#). In September 2022, it was reported that Moroccan authorities used [Pegasus](#) spyware to surveil journalists. State surveillance is widespread, which promotes self-censorship among journalists and activists.¹⁹ In November 2022, former human rights minister and lawyer [Mohammed Ziane](#) was arrested for insulting the judiciary, adultery, and sexual harassment. Human Rights groups criticized this decision asserting its political nature as Ziane is a well-known government critic.²⁰

In Sudan, many civilian leaders, journalists, and activists were detained; others were killed, and the country

quickly descended into chaos. Ethnic cleansing has been reported in Darfur, and mass killings, displacement, famine, and rape as a weapon of war are widespread.

Islam is the dominant religion in the region, and numerous abuses have been reported against religious minorities such as Christians, Shiite Muslims or Jews. Religious freedom is almost non-existent and blasphemy is often penalized.²¹ In Libya last March, six men and women were arrested and might face the death penalty for converting to Christianity and for proselytizing.²²

Discrimination against non-Arab ethnic minorities is rampant. The Amazigh, Tuared, and Tebu remain largely underrepresented in the Libyan political scene.²³ In Tunisia, the authorities violently repressed [black and African migrants](#) and forcibly expelled more than 1,000 migrants in the desert between Tunisia and Libya. In Morocco, 40% of the citizens are Amazigh or of Amazigh roots. While they are represented in parliament, they continue to be discriminated against with low access to socio-economic opportunities. In Sudan, the non-Arab ethnic groups are suffering from a real humanitarian crisis along with ethnic cleansing especially in Darfur and southern states of south Kordofan and Blue Nile.

As to women's rights, overall, these societies remain predominately patriarchal with little to no legal protection against [gender-based violence](#).²⁴ While sexual harassment is legally banned in many countries, it remains a reality women face especially in public spaces. Family laws tend to be conservative especially when it comes to matters of divorce, custody, and inheritance, and [women's participation in political life](#) is very low.²⁵

19 "Pegasus Scandal: Morocco Has to Accept That Anything Can Be Said," Collaborative Journalism, 15 November 2024.

20 "Morocco: Authorities Must End Repression of Activists and Dissidents," Amnesty International, 2023.

21 "2023 Report on International Religious Freedom," U.S. Department of State, 2023.

22 "Libya: American and Libyan Citizens Arrested and Detained for Conducting Missionary Work and Apostasy," Global Legal Monitor, Library of Congress, 25 May 2023.

23 "Middle East and North Africa 2023 Report," Amnesty International, 2023.

24 "Gender-Based Violence," UNHCR Global Appeal 2024, United Nations High Commissioner for Refugees (UNHCR).

25 "MENA Politics Newsletter 72 - Fall 2024," Arab Political Science Association (APSA), Fall 2024.

To conclude, the state of democracy in North Africa varies from country to country and is complex. However, there is no doubt that the region is witnessing a serious thinning of its already weak democracies. The one single issue that will be most consequential in the coming year is the ongoing economic crisis.²⁶ It will impact North African communities, but its magnitude will echo into the African continent with the rise of hardship, discontent, xenophobia, racism, and extremism, and these threats are bound to tip the balance towards authoritarian regimes.



²⁶ Middle East and North Africa Economic Update, World Bank.

La Démocratie en Afrique du Nord: Un État des Lieux (Français)

Dès le début des années 2010 et 2011, des manifestations en faveur de la démocratie ont submergé l'Afrique du Nord, débutant en Tunisie avant de se propager en Libye, et en Égypte. Ces mouvements, portés principalement par des femmes et de jeunes civils, dénoncent les régimes autoritaires en place et réclamaient l'instauration de valeurs démocratiques, ainsi que la reconnaissance de leurs droits fondamentaux. Ce «Printemps arabe» a entraîné certains bouleversements, notamment la chute de dictateurs tels que Zine El Abidine Ben Ali en Tunisie, Hosni Moubarak en Égypte et Mouammar Kadhafi en Libye. Cependant, dans l'ensemble, cela n'a pas engendré de changements significants au sein des régimes en place. Les manifestants ont, au contraire, été confrontés à une répression implacable orchestrée par les forces de police, les milices et les armées loyales aux gouvernements.

Aujourd'hui le rêve démocratique demeure intact. Les défenseurs des droits de l'homme continuent de militer pour des élections libres et équitables, les libertés civiles et d'expression, l'égalité des droits, l'indépendance du pouvoir judiciaire et une gouvernance impartiale, exempte de corruption. Malgré ces efforts louables, l'état de la démocratie en Afrique du Nord demeure instable, depuis le Printemps arabe, pris entre démocraties fragiles et régimes autoritaires. [L'érosion démocratique dans la région](#) s'est particulièrement accentuée durant la pandémie, avec la mise en place de mesures drastiques, telles que les couvre-feux, souvent utilisés pour réprimer toute opposition au gouvernement.¹ La corruption reste omniprésente à tous les niveaux de l'État, et les lois anti-corruption se révèlent souvent inefficaces ou difficiles à appliquer. Par ailleurs, le pouvoir judiciaire subit fréquemment des

pressions de la part du gouvernement et de l'armée, compromettant ainsi son indépendance.

I - Démocratie et Gouvernement

L'Egypte

Le coup d'État de 2013 a conduit [le président Abdel Fattah al-Sisi](#) au pouvoir, où il gouverne d'une main de fer.² Les [élections législatives de 2020](#) ont été marquées par des arrestations et des intimidations visant les opposants au régime.³ En 2021, al-Sisi a appelé à un dialogue national impliquant divers groupes, militants et partis de défense des droits de l'Homme. Cependant, ce forum, bien que prometteur en apparence, n'a duré que quelques semaines et s'est révélé peu concluant.⁴

En juillet 2022, al-Sisi a nommé un [militaire à la Cour suprême constitutionnelle](#), compromettant ainsi l'indépendance et l'impartialité du pouvoir judiciaire.⁵ En décembre 2023, al-Sisi a été réélu pour un troisième mandat de six ans. Sans réelle concurrence, l'opposition politique étant quasiment inexistante, al-Sisi a réussi à neutraliser ses opposants par l'intimidation et l'imposition de mesures ayant empêché certains candidats de se présenter aux élections.

La Libye

Les divisions internes, la prolifération des armes et la montée des groupes extrémistes ont conduit à la détérioration de la sécurité dans le pays.

En 2020, les Nations Unies ont organisé [un dialogue](#) réunissant plusieurs partis politiques ainsi que des représentants de la société civile connu sous le nom de Forum du dialogue politique libyen (FDPL).⁶ En février 2021, Abdelhamid Dbeibah, issu du FDPL, a été élu Premier ministre du nouveau Gouvernement d'Unité Nationale (GUN), qui a été approuvé par la

¹ Institut international pour la démocratie et l'assistance électorale (IDEA). L'état de la démocratie en Afrique et au Moyen-Orient 2021.

² "Autocrate en formation? The Sisi Regime at 10", Journal of Democracy.

³ "Rapport : Egypt's Parliamentary Election Corrupt and Rigged", Middle East Monitor.

⁴ "Le Dialogue National Égyptien : A Lost Opportunity for National Salvage", Arab Center Washington DC.

⁵ "Sisi's Military Incursion," Carnegie Endowment for International Peace, Juillet 2022.

⁶ "Forum du dialogue politique libyen", Mission d'appui des Nations Unies en Libye (UNSMIL).

Chambre des représentants en mars. Malgré des allégations de corruption, notamment l'achat de votes, la communauté internationale a reconnu le mandat du GUN, chargé d'organiser des élections populaires. Cependant, ces élections ont été reportées en raison de désaccords sur la loi électorale. En conséquence, la Chambre des représentants a annoncé qu'elle ne reconnaissait plus la légitimité du GUN.

Le pays s'est alors enfoncé dans le chaos. Entre août et octobre 2023, des violences éclatèrent à Tripoli et dans la ville orientale de Benghazi, faisant plusieurs victimes.⁷ En l'absence d'une constitution permanente, l'ensemble du système judiciaire est devenu inefficace, son fonctionnement étant gravement compromis.

En septembre 2023, deux barrages se sont effondrés dans l'est de Derna, causant un nombre de victimes estimé entre 4 000 et 20 000 morts. Les forces armées arabes libyennes contrôlant la ville, ont été accusées d'entraver l'accès humanitaire et de bloquer l'accès des journalistes au port.

À ce jour, la Libye ne dispose d'aucun cadre électoral opérationnel. Il n'existe aucune véritable feuille de route pour des élections transparentes. Le manque de sécurité, combiné à la présence de milices armées, réduit considérablement la capacité des différents partis à mener leurs activités en toute liberté.

La Tunisie

Depuis 2011, les Tunisiens ont noté une progression dans leurs libertés politiques et civiles notamment après la promulgation de la nouvelle Constitution en 2014.

En 2014, le président Kaïs Saïed a remporté les élections et a consolidé certains de ses pouvoirs.⁸ En juillet 2021, il a décrété [l'état d'urgence](#) et remplacé le Premier ministre sans l'accord du Parlement, lequel a été dissous par la suite.⁹

⁷ "Civil War in Libya," Council on Foreign Relations (CFR).

⁸ "Kaïs Saïed," Encyclopaedia Britannica.

⁹ Human Rights Watch. Tunisie : La prise de pouvoir du président menace les droits, 27 Juillet 2021. <https://www.hrw.org/news/2021/07/27/tunisia-presidents-seizure-powers-threatens-rights>

¹⁰ "Tunisia: Wave of Arrests Targets Critics and Opposition Figures," Human Rights Watch, 24 Février 2023.

Sous la présidence de Saïed, plusieurs mesures répressives ont été mises en place afin d'intimider les militants politiques et les journalistes. En février 2023, certains d'entre eux ont été illégalement détenus pour avoir diffamé le président ou l'armée sur les réseaux sociaux.¹⁰

En janvier 2023, les élections se sont tenues et le nouveau Parlement a été inauguré en mars. Le taux de participation a été faible et la plupart des partis politiques se sont opposés à ce scrutin. Les électeurs étaient en théorie libres de choisir leurs représentants. Cependant, les restrictions économiques, l'ingérence étrangère et les règles opaques concernant les financements extérieurs ont considérablement réduit la transparence du processus électoral.

En octobre 2024, Saïed a remporté un second mandat de cinq ans. Sa victoire, marquée par un faible taux de participation, a été obtenue dans un contexte de répression, avec l'emprisonnement de nombreux candidats de l'opposition.

L'Algérie

Depuis son indépendance vis-à-vis de la France coloniale, le Front de libération nationale (FLN) domine la scène politique Algérienne.

Malgré l'existence de partis d'oppositions, l'oppression du gouvernement demeure palpable, avec un processus électoral loin d'être transparent.

En septembre 2024, le président Abdulmajid Tebboune a obtenu 95 % des voix. De nombreuses personnes ont critiqué ces élections qu'elles considéraient comme frauduleuses. De manière surprenante, le président Tebboune a reconnu les inexactitudes des élections, donnant ainsi une légitimité aux préoccupations de la population.

En 2019, le mouvement de protestation du [Hirak](#) a suscité un certain espoir et a contraint le régime à proposer quelques réformes, telles que la création de l'Autorité nationale indépendante pour les élections, qui a supervisé les élections de 2021.¹¹ Cependant, ces élections ont été largement entachées de fraudes, et les partisans du Hirak ont boycotté le scrutin.

Malheureusement, le Hirak a été réprimé par la police et les autorités ont intensifié leur répression des

Depuis près de 30 ans, le Soudan n'a pas organisé d'élections. En 2019, des manifestations ont conduit à la destitution du président de longue date, Omar al-Bashir, et de son parti, donnant naissance à un gouvernement de transition composé de dirigeants militaires et civils.

opposants politiques. En février 2023, le Conseil d'État a fermé tous les bureaux appartenant au Mouvement démocratique et social, un parti de gauche.

En septembre 2024, des élections ont été organisées et le président Abdulmajid Tebboune a obtenu 95 % des voix. De nombreuses personnes ont critiqué ces élections qu'elles considéraient comme frauduleuses. De manière surprenante, le président Tebboune a reconnu les inexactitudes des élections, donnant ainsi une légitimité aux préoccupations de la population.

Le Maroc

En 2011, la monarchie a connu [quelques réformes](#) qui ont renforcé le rôle du corps législatif national. Toutefois, le roi Mohammed VI a conservé des

pouvoirs considérables, tels que celui de dissoudre le Parlement, de gouverner par décret et de révoquer le gouvernement.¹² En effet, la Constitution stipule que le roi doit nommer le Premier ministre parmi les membres du parti ayant remporté le plus grand nombre de sièges au Parlement.

En [septembre 2021](#), les partis politiques victorieux étaient proches du palais, ce qui a permis au roi de nommer un Premier ministre et de constituer un cabinet composé de membres qui lui sont fidèles.¹³

Bien que la Constitution autorise la tenue d'élections concurrentielles, la liberté de réunion politique reste quasiment inexistante, et des brutalités policières sont fréquemment signalées à l'encontre des manifestants.

Depuis 2016, le mouvement Hirak Rif est réprimé et son leader, [Nasser Zefzafi](#), emprisonné depuis 2018.¹⁴ Le processus électoral demeure opaque, supervisé par le ministère de l'Intérieur et le ministère de la Justice, plutôt que par une autorité électorale indépendante. La transparence fait cruellement défaut, notamment en ce qui concerne la gestion de la richesse, de la santé et des autres intérêts du roi.

Le Sahara occidental constitue une source de tension majeure entre l'Algérie et le Maroc. Ancienne colonie espagnole, le Sahara occidental a été annexé par le Maroc en 1975, malgré l'opposition ferme de son peuple autochtone, [les Sahraouis](#).¹⁵ L'Algérie a vivement contesté cette annexion, en affirmant son soutien au droit des Sahraouis à l'autodétermination, et depuis plus de cinquante ans, les relations entre les deux pays restent marquées par des [tensions constantes](#).¹⁶

Le Soudan

Depuis près de 30 ans, le Soudan n'a pas organisé

¹¹ "De la Protesta au Hirak : Algeria's New Revolutionary Moment", Middle East Research and Information Project (MERIP), Décembre 2019.

¹² "La nouvelle constitution Marocaine : Real Change or More of the Same", Carnegie Endowment for International Peace, Juin 2011.

¹³ "The Local Notables Unseat Islamists in Moroccan Elections," Carnegie Endowment for International Peace, Novembre 2021.

¹⁴ "Human Rights Watch. A l'occasion de la Journée mondiale des peuples autochtones", les ONG renouvellent leur appel à la libération de Nasser Zefzafi, 9 Août 2023.

¹⁵ "Le Front Polisario, le Maroc et le conflit du Sahara occidental", Arab Center Washington DC.

¹⁶ "Réconciliation entre l'Algérie et le Maroc et le Sahara occidental, le Front Sahraoui et le Front Polisario", Conseil Atlantique.

d'élections. En 2019, des manifestations ont conduit à la destitution du président de longue date, Omar al-Bashir, et de son parti, donnant naissance à un gouvernement de transition composé de dirigeants militaires et civils. Ces derniers ont accepté de partager le pouvoir en attendant la tenue d'élections nationales. En septembre 2021, le ministère de la Justice a présenté un projet de loi électorale, mais ce dernier n'a pas été promulgué.¹⁷

En octobre 2021, le lieutenant-général Abdel Fattah al-Burhan a orchestré un coup d'État militaire, proclamant l'état d'urgence et étendant ainsi ses pouvoirs, avant de dissoudre le gouvernement de transition. Des violences ont éclaté entre les forces armées soudanaises, les civils et les groupes paramilitaires. Après la formation d'un nouveau gouvernement technocratique, des manifestations ont secoué le pays en signe de protestation contre le coup d'État et l'exclusion de la société civile.¹⁸

Aujourd'hui, le Soudan se trouve plongé dans une grave crise humanitaire, marquée par des déplacements massifs de populations et des violences sexuelles endémiques. De nombreuses tentatives de cessez-le-feu ont été mises en appui, cependant toutes soldées par un échec.

II - Les Droits Fondamentaux

On observe un recul significatif des droits fondamentaux à travers l'ensemble de la région. Les journalistes, les défenseurs des droits de l'homme et les leaders de la société civile sont constamment victimes de harcèlement et d'intimidation et sont parfois soumis à des détentions arbitraires et violences physiques.

En Égypte, en août 2023, le journaliste [Karim Assaad](#) a été arrêté à son domicile. En septembre 2023, le militant [Hesham Kassem](#), largement connu pour son opposition aux autorités, a été condamné à six mois de prison pour diffamation.

¹⁷ "Communiqué de presse du Conseil de sécurité sur la Libye", Conseil de sécurité des Nations unies, 21 Décembre 2021.

¹⁸ "The Military Has Taken Power in Sudan and Dissolved Its Transitional Government," Carnegie Endowment for International Peace, Octobre 2021.

¹⁹ "Scandale Pegasus : Le Maroc doit accepter que tout peut être dit", Collaborative Journalism, 15 Novembre 2024.

²⁰ "Amnesty International. Maroc: Les autorités doivent mettre fin à la répression des militants et des dissidents, 2023.

En Algérie, certains journaux sont privés, ce qui permet à leurs journalistes de bénéficier d'une certaine liberté. Cependant, la majorité d'entre eux dépendent des financements publics, ce qui les conduit à s'autocensurer. En avril 2023, le Parlement a adopté une loi permettant au pouvoir judiciaire d'obliger les journalistes à dévoiler leurs sources. De plus, de nombreux journalistes font l'objet de harcèlement. Farid Herbi, journaliste renommé, a notamment été condamné à trois ans de prison pour avoir diffusé des informations jugées fausses et susceptibles de porter atteinte à la sécurité nationale. Les autorités exercent également un contrôle sur les réseaux sociaux, notamment en ce qui concerne les contenus politiques et religieux.

Au Maroc, les journalistes jouissent d'une certaine liberté pour rendre compte des questions sociales générales et des affaires internationales. Toutefois, plusieurs journalistes indépendants ayant critiqué le gouvernement, tels que [Soulaimane Raissouni](#), [Hanane Bakour](#) et [Rida Benotmane](#) ont été emprisonnés. En septembre 2022, des révélations ont fait état de l'utilisation par les autorités marocaines du logiciel espion Pegasus pour surveiller certains journalistes. La surveillance étatique est généralisée, ce qui entraîne une autocensure accrue.¹⁹ En novembre 2022, l'ancien ministre des Droits de l'homme et avocat [Mohammed Ziane](#) a été arrêté pour insulte à la magistrature, adultère et harcèlement sexuel. Les groupes de défense des droits de l'homme ont dénoncé cette arrestation, la qualifiant de décision politique, notamment en raison de l'opposition bien connue de Ziane au gouvernement.²⁰

Au Soudan, de nombreux dirigeants civils, journalistes et militants ont été arrêtés, tandis que d'autres ont perdu la vie, entraînant le pays dans un chaos profond. Des rapports font état de cas de nettoyage ethnique au Darfour, accompagnés de massacres, de déplacements massifs de populations, de famine et de viols utilisés comme armes de guerre.

L'islam domine la région, et de nombreux abus ont été signalés à l'encontre de minorités religieuses, telles que les chrétiens, les musulmans chiites et les juifs. La liberté religieuse y est pratiquement inexiste, et les accusations de blasphème sont fréquemment passibles de sanctions.²¹ En mars dernier, en Libye, six individus ont été arrêtés et risquent la peine de mort pour s'être convertis au christianisme et avoir prêché leur foi.²²

La discrimination envers les minorités ethniques non arabes est endémique. Les Amazigh, les Tuaregs et les Tebu restent largement sous-représentés sur la scène politique libyenne.²³ En Tunisie, les [autorités ont violemment réprimé les migrants noirs et africains](#) et ont expulsé de force plus de 1 000 migrants dans le désert entre la Tunisie et la Libye. Au Maroc, 40 % de la population est d'origine amazighe. Bien qu'ils soient représentés au parlement, ces derniers continuent de faire face à des discriminations et n'ont qu'un accès limité aux opportunités socio-économiques. Enfin, au Soudan, les groupes ethniques non arabes sont confrontés à une véritable crise humanitaire et subissent un nettoyage ethnique, notamment au Darfour et dans les régions méridionales du Kordofan du Sud et du Nil Bleu.

En ce qui concerne les droits des femmes, dans l'ensemble, ces sociétés restent essentiellement patriarcales, avec peu ou pas de protection juridique contre [la violence fondée sur le genre](#).²⁴ Bien que le harcèlement sexuel soit légalement interdit dans de nombreux pays, il reste une réalité à laquelle les femmes sont confrontées, en particulier dans les espaces publics. Les lois sur la famille ont tendance à être conservatrices, notamment en matière de divorce, de garde des enfants et d'héritage, et la [participation des femmes à la vie politique est très faible](#).²⁵

La liberté religieuse y est pratiquement inexiste, et les accusations de blasphème sont fréquemment passibles de sanctions

En conclusion, l'état de la démocratie en Afrique du Nord présente des variations notables d'un pays à l'autre, et demeure marqué par une complexité indéniable. Toutefois, la région assiste à un affaiblissement substantiel des démocraties, déjà fragiles. La crise économique actuelle risque d'exacerber cette situation, impactant non seulement les communautés nord-africaines, mais également se répercutant sur l'ensemble du continent africain, par l'intensification des difficultés, du mécontentement, de la xénophobie, du racisme et de l'extrémisme.²⁶ Malheureusement, ces menaces pourraient favoriser l'ascension des régimes autoritaires.

21 Département d'État américain. 2023 "Report on International Religious Freedom, 2023".

22 "Libye: American and Libyan Citizens Arrested and Detained for Conducting Missionary Work and Apostasy", Global Legal Monitor, Library of Congress, 25 Mai 2023.

23 Amnesty International. "Rapport 2023 sur le Moyen-Orient et l'Afrique du Nord, 2023".

24 HCR. "Violence basée sur le genre, Appel global 2024 du HCR", Haut Commissariat des Nations Unies pour Les Réfugiés.

25 MENA Politics Newsletter 72 - Fall 2024, Association arabe de science politique (APSA), automne 2024.

26 Banque mondiale. Mise à jour économique du Moyen-Orient et de l'Afrique du Nord.